
Zápis ze 29. členské schůze (sletu) Asociace lesních MŠ 
24. 2. 2017 

Světýlko, Lesní Hluboké 
 

Lesní Hluboké 1, 664 83 Lesní Hluboké 
 
Přítomni:  
Cviková Ivana Bezinka 
Dopitová Markéta LMŠ V Závětří 
Frieb Tomáš DLK V mechu a kapradí 
Golík Pavel LMŠ Sedmikrásek 
Hadrabová Jitka Lesni spolek Oslavánek 
Javorská  Zora  LK Jelínek 
Kluková Světlana Napísek 
Krchňavá Klára Stromík 
Křivánková Michaela LMŠ V Závětří 
Kyselovská Lenka LDK Prokopáček 
Laláková Alena Jeden strom 
Malá Soňa Lesní spolek Oslavánek 
Mališová Barbora LK Sojka 
Melichar Martin Lesní spolek Oslavánek 
Mynářová Laura V Závětří 
Němčanská Markéta LK Lesinka 
Nezhybová Šárka LMŠ Sýkorka - Frank Bold Kids 
Obrdlík Pavel LMŠ Sedmikrásek 
Páralová Aneta LK Lesinka 
Passerin Johana Hvězdy v lese 
Šťastná Jana LK Lesní skřítci Bílovice nad Svitavou 
Vaníková Lenka Beata LDK Prokopáček 
Vondrová Eva LK Lesní skřítci Bílovice nad Svitavou 
Zapadlová Světlana Výhonek 
Žáková Petra LMŠ Na Větvi 
Žitníková  Věrka Lesní Klub Pod Starým Dubem 
   
 
Za ALMŠ: Tereza Valkounová, Johana Passerin, Klára Krchňavá, Ivana Cviková, Luboš           
Vedral, Pavla Štindlová, Martina Dvořáková 
 
  

 

 



Krizový plán 
Obavy a také další „dokument“ nutný pro každý (nejen certifikovaný) klub či školku si mohli               
odškrtnout účastníci semináře před Sletem. Johana představila Krizový plán, pro členy ALMŠ            
díky podpoře ESF zdarma. 
Vedle dalších podstatných bodů z něj vyplývá jako významná podpora a pomoc ALMŠ při             
tvorbě Krizového plánu a také v případě Komunikace s médii v krizových situacích. Prosíme             
uložte si do svých telefonů tento kontakt: ALMŠ Filip Kršiak, tel: 602 287 633 
Filipovi volejte hned, jak zjistíte, že se do vaší školky nebo klubu chystají média na základě                
nepříjemné nebo krizové situace. Kontaktujte ho telefonicky také hned, když se pouze            
domníváte, že média na základě daných okolností přijedou (po zavolání 112 v těsném závěsu              
za záchrannými složkami). 
  

Pasování nových členů 
Na 29. Sletu v Lesním Hlubokém byli pasováni 4 noví členové: 
Světýlko 
Pedagog ze Stromíku přesněhován na zámek v Lesním hlubokém, manžel koordinátorky na            
zámečku dělá správce. Zámek je v majetku řádu benediktinů, probíhá rekonstrukce, vznikají            
prostory pro vzdělávací centrum a nekomerční rekreace, pro lesní školky. Kontaktní osoba:            
Alena Nováková, malenkakol@email.cz . 

Lesinka 
Název vymyslely děti. Děti s lektory vyjíždějí z Brna linkovým autobusem, jehož řidič zná              
děti jmény a chodí na slavnosti. Spřátelená školka Sedmikrásek, Kaprálův mlýn, osobní            
setkávání dětí s kuchaři. 

Výhonek  
Mají vlastnoručně vyrobenou jurtu v Židlochovicích, 5 ti        
denní provoz, jsou vlídně přijímáni místní komunitou. 

Sojka 
2 roky fungování, 2 koordinátorky - maminky převzaly        
vedení školky, mají 3 průvodce, jsou vděčni za zkušenosti,         
které ALMŠ sdílí, “napojili jsme se na podhoubí -         
houbový internet.”  
Rodiče z této školky vyrábějí podpalovače zvané Podpal,        
obejdnávejte na Švec, 56153 Dolní Čermná, tel. 603 230        
349, www.drevitavlna.cz.  
  
CO BY PODLE VÁS POBÍDLO KOLEGY, KTEŘÍ       
LESNÍ NEWSLETTER NEČTOU, K JEHO OTEVŘENÍ?  
NAPŘ. ROZDĚLENÍ NA VÍCE SEKCÍ, PRO PEDAGOGY, KOORDINÁTORY,        
RODIČE…? Informujte rodiče o existenci ALMŠ, jejích přínosech pro vaši školku. Můžete            
se tak při vaší práci cítit bezpečněji a jistěji v mnoha oblastech! Podněty a připomínky               
posílejte na martina.dvorakova@lesnims.cz.  
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Luboš Vedral - návrh PR strategie ALMŠ  

Téma č. 1. Legislativní kampaň na téma stravování 
Máme snahu ukázat, že v lesních MŠ a klubech se stravujeme zdravě a že legislativní úprava                
není v souladu s realitou a možnostmi 
● přímé mailové oslovení výkonných politiků (Senát, Parlament, místní a krajské          

samosprávy), Tereza Valkounová je tiskový mluvčí za ALMŠ, hledáme mediálně zdatné           
osoby, které by mohly být vyškoleny v mediální komunikaci v regionech. Školení v             
mediální komunikaci se bude konat na dubnovém sletu. 

● mediální kampaň I. - tvorba positivního obrazu stravování v lesních školkách - virální             
kampaň se známým kuchařem (“na co sáhne, to je skvělý”). 

● mediální kampaň II. - oslovit známé osoby z vašich školek a jejich odpovědi začlenit do               
kampaně. Prosíme o propojení kontaktu (rodiče) a Luboše Vedrala. Snaha předejít tomu,            
aby zprávy z hygieny nedopadly: “Podívejte se, oni v těch lesních školkách nedodržujou            
hygienu.”  Chceme to podat takto: “Podívejte se, stát nedal lesním školkám proveditelnou            
zákonnou úpravu, jak se stravovat.”. 

● kulatý stůl 
 

Téma č. 2. Mezinárodní den lesních MŠ – 3. 5. 2018 
Termín vznikl na základě data založení první lesní školky v Německu. Letošní Mezinárodní            
den lesních MŠ bude propojen s jídlem. ALMŠ poskytne manuál, co je v plánu dělat:               
mezinárodně - písnička a mozaika, a lze se připojit i jakkoliv jinak: např. den otevřených               
dveří. Původní termín dne lesních MŠ 22. 6. je zrušen. Pro mezinárodní den LMŠ Německá               
Asociace zaregistrovala u Unesco datum 3. květen.  
Více o mezinárodním dni zde: https://globalforestkinder.wixsite.com/nature-office/tschechien 
ALMŠ spustí crowdfundingovou kampaň zřejmě na právní analýzy. 
ALMŠ spustí youtube kanál:  
https://www.youtube.com/channel/UCopFP8PYisg95zhA1hwlXsQ, kam máme v plánu dávat      
videa na téma “jak je úžasné dávat děti do lesní MŠ.” Kdo něco točíte, videa, dokument,                
prosím dejte zprávu Lubošovi: media@lesnims.cz.  
 

Stravování - legislativa 
Tzv. ústupkové strategie. 
Není vyloučeno, že bude novelizován školský zákon, např. kvůli dvouletým dětem. Chtěli            
bychom napadnout povinnost školek “poskytnout hmotné zabezpečení” tj. poskytovat         
stravování a otevřít možnost (v Ústavě zajištěnou) odmítat školní stravování. 
!!! V současnosti je legální možnost cateringová firma, která 3 x denně přijíždí do školky               
(svačina, oběd, svačina) => snaha prosadit možnost skladovat potraviny nebo zrušit povinnost            
zajišťovat svačinu. Zde vycházíme z toho, že v legislativě o stravování v základních školách              
není povinnost zajišťovat svačiny. Bude snaha připojit legislativní úpravu podobnou ZŠ. 
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Prosím, sdílejte vaše zkušenosti z řešení stravování, vstupu do rejstříku – lokální skupiny. Je              
potřeba, aby vznikala regionální centra pro sdílení zkušeností, úředníků, odborníků (logoped,           
školitel BOZP…) 
Příklad dobré praxe: V Libereckém a Jihomoravském kraji vznikla skupina školek, které            
jsou/jdou do v rejstříku. Pak za tuto skupinu chodí na krajské úřady vyjednávat podmínky tři               
lidi společně vyjednávat podmínky pro zhruba 12 školek. Vyjednávají podmínky na ČSI a             
Hygieně, na schůzky jsou připraveni. Je to pilotní rok jak pro školky v rejstříku, tak pro                
kontrolní orgány, které tak trochu nevědí, co s námi. Sdílejí si materiály pro vstup do               
rejstříku.  
 

Stavby/nestavby 
Nadále trvá situace, že kraje rozdílně vykládají, co pro ně je a není stavbou v případě jurt (dle                  
MMR se nejedná o stavbu). Dále není stavbou teepee. Vše ostatní, včetně maringotky,             
stavební úřady za stavbu považují, to má význam z hlediska plánování, kam zázemí umístit,              
nicméně pro MŠMT taková informace váhu nemá. MŠMT se zaměřuje na způsob využití             
zázemí, tedy, jestli fungujete jako lesní školka, materiál, ze kterého je zázemí postaveno není              
pro MŠMT zásadní (pokud je zázemí bezpečné a čisté). Bližší info ke stanovisku MŠMT viz               
sekce legislativa, dokument s názvem 24_definice LMS.pdf.  
 

Magda Kvítková nadále monitoruje legislativu a můžete s ní konzultovat své kauzy. 
Existuje facebooková skupina Fórum pro lesní mateřské školy. 
 

GDPR 
Nová evropská směrnice - nařízení o ochraně osobních údajů, který vstupuje v platnost 25. 5.               
2018.  
ALMŠ pořádala na toto téma seminář v únoru v Praze a v březnu v Brně. 
Např. řeší souhlas s použitím fotografií… pro všechny to bude znamenat více administrativy. 
Doufáme, že na dubnovém sletu už bude jasné, jak zní adaptační zákon pro ČR. 
 

Standardy kvality 
Po 5ti letech od vytvoření Standardů kvality probíhá jejich revize díky projektu ESF. Revizi              
provádí Skupina pro kvalitu. Pracuje také na tom, aby vznikl E-průvodce Standardy (širší             
popis jednotlivých hesel a příklady dobré praxe, dokumentů…) 
Regionální zástupci skupiny pro kvalitu jsou vám stále k disposici pro konzultace. Lidé, kteří              
působí ve skupině pro kvalitu, mají sami certifikované školky.  
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Chystají se webináře na téma Standardů pro školky, které plánují certifikaci. Standardy            
kvality jsou vhodný předstupeň vstupu do rejstříku. 
Naším cílem je vtahovat jednotlivé školky do tvorby podoby materiálů, samotné školky jsou             
tvůrci toho, jak to má vypadat. Tvorba a revize standardů probíhala zdola - co funguje, co je                 
zásadní a nejpotřebnější. 
Jaký smysl má procházet certifikací, pokud mám školku v rejstříku? Rejstřík MŠMT řeší             
mnohem více formální věci, certifikace řeší mnohem hlouběji kvalitativní a procedurální,           
obsah věci. Např. jak kvalitně vést tým, děti, dělat reflexi... 
Certifikovaní členové mají hlasovací právo a nižší ČP. 
ALMŠ se bude snažit pracovat na srozumitelnosti Standardů pro školky a veřejnost. 
Do konce března by měla být hotová hrubá kostra revize, do září hotové materiály v grafické                
podobě. 
Certifikace je dobrovolná, není povinná. Není vymahatelná. Ale je to návod, jak udělat             
dobrou školku, vytyčuje body, kterými je nutné se zabývat. 
Standardy by měly být standardem! 
Vřele doporučujeme nejdříve standardy, pak rejstřík.  
Pracujeme s tím, co je vaše nejvyšší meta, ne nejvyšší meta hodnotitele (mentora).  
Při návštěvě mentora je možné uspořádat seminář. 
 

Příběh certifikované lesní MŠ 
Jak se certifikovala, co jí Standardy kvality daly. 

1. Co bylo těžké: krásné myšlenky vtělit do slov srozumitelně tak, aby to šlo jasně vyložit,               
srozumění týmu, co děláme, jak děláme, co a proč. Jasnost a srozumitelnost.  

2. Několik měsíců jsme diskutovali obsah a ladili formu (graficky, provázání). Pomáhá dát            
to přečíst rodičům. Jako mnozí jsme již měli základ a mnoha hotových dokumentů. 

3. Odeslání dokumentů Standardům kvality mentorce - zpětná vazba (co si můžu vyjasnit a             
zlepšit) 

4. Návštěva mentorky - kolegiální rozhovor - vzájemná podpora (příklady z používání           
dokumentu). Chyběl nám dokument, který tým nechtěl dělat, pomohlo to, že to přišel říct              
někdo zvenčí. Součástí návštěvy byla hospitace - pohled zvenčí = expertní názor. 

5. Proces certifikace nebyl o hodnocení z venčí, ale sebehodnocení. 
6. Teď si víc věřím, jako koordinátorka pracuji vědoměji. 
Proces certifikace zde. 
 

Studium na VŠ nebo SŠ 

Doporučení pro zájemce o studium - společně se přihlásit na jednu VŠ na Moravě a na jednu                 
v Čechách, podpořit domluvu členů, na jakou VŠ a jaký obor. Dobré zkušenosti ze Sv. Jána,                
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kde jsou 4 v ročníku. Jít studovat společně je velká výhoda - vzájemná podpora, sdílení               
studijních materiálů. 
Cíl: ovlivnit systém zevnitř tím, že do něj vstoupíme (podobně jako s rejstříkem)... 
V únorovém newslettru jsme rozeslali Průvodce studijními možnostmi pro učitele mateřských          
škol. Pokud již někdo studuje nějakou VŠ, SŠ, dejte nám své zkušenosti, abychom mohli tyto               
zkušenosti mohli dát do e-booku. 
Zopakujeme rozeslání dotazníku ohledně studia VŠ - bude opět v newsletteru. 
 

Vize, mise ALMŠ 

Seznámení členů s výstupem strategického plánování. Vize a mise jsou přílohou zápisu ze             
Sletu. Diskuze kolem reVize: 
VIZE 
Udržitelný rozvoj - filosofie, která se promítá do všech oblastí života a provozu, etické              
měřítko. 
Právo dětí na přírodu - na půdě Spojených národů je snaha o to, aby právo dětí na přírodu                  
bylo součástí listiny lidských práv. Součástí hnutí jsou např. Richard Louv nebo Claire             
Warden (hostem Mezinárodního setkání leaderů lesních MŠ v prosinci 2017 v Praze) 
Návrh dodatku k vizi: svobodná (občanská) společnost 
 
MISE 
Podpora členských organizací - podporovat, propojovat, vzdělávat, hájit zájmy. Standardy          
kvality jako nástroj pro členy, který by měl pomáhat a být srozumitelný. 
Společenská osvěta - komunikace s veřejností, aby myšlenka LMŠ byla srozumitelná 
ALMŠ inovuje vzdělávací systém  
Návrh na doplnění: podpora vzniku a rozvoje komunit - školka jako nositel otevřenosti a              
otevřené společnosti.  
Návrh na doplnění: Společně studujme a zvyšujme svou profesionalitu. Viz. přehled           
studijních příležitostí v únorovém newsletteru. 
 
CÍLE 
Legislativa – v ústavě máme oporu pro systém samosprávných celků (např. na krajské nebo              
obecní úrovni je možné vyložit zákonné možnosti jinak, než je interpretuje vláda a tím měnit               
systém zdola). 

- legislativa pro rejstříkové i nerejstříkové MŠ 
- legislativa EU hledáme partnery 

Standardy kvality jako nástroj pomoci 
Finanční a organizační stabilita ALMŠ -  období start-upu zajištěného granty skončilo, nově            
stavíme organizační stabilitu. 
Podpora členských LMŠ a klubů  - nutné ujasnit si hranice pedagogických konceptů.            
Nespokojit se s tím, že to “děláme jinak, tudíž lépe”, prohlubovat svou znalost předškolní              
pedagogiky a vývojové psychologie. Přizpůsobit vzdělávací cíle reálným podmínkám, např.          
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délce a formě docházky dítěte, neslibovat sobě ani rodičům nereálné věci (např. při dvoudenní              
docházce je možné slibovat jiné věci, než při 5 denní docházce). 
Rozvoj mezinárodní spolupráce - 10. - 12. 11. 2018 velká mezinárodní konference lesních             
mateřských škol v Berlíně, zvaní zahraničních hostů, exkurze. 
Tvorba ŠVP pro školku v rejstříku MŠMT - použijte Standardy a manuál tvorby ŠVP na              
portálu RVP. Je potřeba používat správnou pedagogickou terminologii. 
Lesní školy - hledá se ochotník, který by chtěl koordinovat propojení lesních škol a družin pod                
křídly ALMŠ, lesních škol už je dost...spojte se! Účel - sdílení příkladů dobré praxe,              
vzdělávání, rádi zorganizujeme další exkurze do zahraniční či vzdělávací akce (semináře,           
Letní škola) 
Aktuální verze VIZE A MISE přílohou zápisu. 
 
Zapsaly: Tereza Valkounová, Johana Passerin 
 

ČTĚTE NEWSLETTER KAŽDÝ MĚSÍC! 
 

 

 


